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Újabb Tocsik-ügy Makón? 

Fizethet 
a vagyonkezelő 

Közpénzen, jóval a piaci ár fölött terveztet a város 

Háromszázmilliót 
nyel el a csatorna 

Á d á m Attilát és N ó v á k Gyulát , az ügy érintettjeit a hétvégi, n a g y 
nyi lvánosságot kapot t szegedi rendezvényen k a p t u k lencsevégre 

a Sportcsarnokban. (Fotó: Karnok Csaba) 

Kérdezz! 
Felelnek? 

Az üggyel kapcsolatban számos kérdés fogalmazó-
dik meg. 

- Mi indokolja a nyílt vagy meghívásos közbeszer-
zési eljárás melló'zését? : 

- Vajon tényleg keletkezhetett-e annak a Nóvák 
Gyulának kizárólagos szerzői joga a tervezés folytatá-
sára, aki korábban egy ugyancsak többségi városi tu-
lajdonú cég, a VVB Kft. alkalmazottjaként készíttette 
el az I. ütem terveit. 

- Miért hívta meg az ajánlatkérő önkormányzat ne-
vében Bartha László a bírálóbizottságba Adám Attilát, 
a munkával megbízott cég jogi képviselőjét? 

- Hogyan írhatta alá a közgyűlés jóváhagyása nél-
kül a 295 milliós munkáról szóló megbízási szerződést 
a polgármester, amikor az SZVM Rt. alapító okirata 
szerint a 15 millió forintnál nagyobb kötelezettségválla-
lás esetén a képviselő-testület hozzájárulása szükséges. 

- Miért kellett újra elkészíteni az 1998-ban 7 millió 
200 ezer forintért már megtervezett I. szakasz doku-
mentációit? 

- Végül pedig: mi indokolja a szakemberek állítása 
szerint elfogadhatatlanul magas, egy kilométerre jutó, 
több mint egymillió forintos tervezési költséget, ami-
kor a piaci ár jelen esetben nem haladja meg a kilo-
méterenkénti 150 ezer forintot. A tervezés valós költsé-
ge tehát nem 295 millió forint, hanem a szakemberek 
számításai szerint legfeljebb 50 millió, ráadásul az 
első, 87 kilométeres szakasz 1998-ban elkészített terve-
iért egyszer már kifizetett a város 7 millió 200 ezer fo-
rintot. Ez egyébként kilométerenként - a jelenlegi egy-
millió forintot meghaladó ár helyett - mindössze 82 
ezer forintot jelent. 

H ú s z - , h a r m i n c m i l l i ó 
f o r i n t h o z j u t h a t a m a -
k ó i ö n k o r m á n y z a t a z 
Á P V Rt.-tői e g y főváros i 
i roda m e g b í z á s a révén . 
A t á r s a s á g tíz- száza lé -
k o s s i k e r d í j e l l e n é b e n 
vá l l a l j a a vá ros köve te -
léseinek beha j tásá t . Az 
e l l e n z é k i k é p v i s e l ő k 
e g y r é s z e e l l e n e z t e a 
m e g b í z á s t , és új Tocsik-
ü g y e t e m l e g e t e t t a 
s z e r d a i r e n d k í v ü l i tes-
tület i ü lésen. 

Az állami vállalatok áta-
lakulása, magánkézbe adá-
sa után az Állami Privatizá-
ciós és Vagyonügynökség 
az önkormányzatok követe-
léseit csak részben vagy 
egyáltalán nem ismerte el, 
illetve fizette ki - például a 
belterületi földek után. A 
budaörsi Vida és Társa Bt. 
ilyen igények érvényesíté-
sével foglalkozik. Az iroda 
nemrégiben Makót is meg-
kereste azzal, hogy más ön-
kormányzatok megbízásá-
ból indított eljárásai során 
olyan adatokra bukkant , 
melyek szerint öt nagyvál-
lalat magánosítása után a 
városnak is tar tozik az 
ÁPV Rt. 

Felajánlotta, hogy ebben 
az ügyben tíz százalék si-
ke rd í j f e j ében e l jár , ha 

megbízzák . Búzás Péter 
po lgá rmes te r az ügyben 
rendkívüli testületi ülést hí-
vott össze, hogy a cég - ha 
megkapja a felhatalmazást 
- még a nyári í télkezési 
szünet előtt megindíthassa 
a szükséges pereket. 

A képviselők egy része a 
szerda délutáni ülésen két-
ségeit foga lmaz ta meg. 
Martonosi György úgy vél-
te, ha a cég csak sikerdíjat 
kér, költségtérítést nem, a 
követelés biztos, és érde-
mesebb lenne magának az 
önkormányzatnak eljárnia. 
Feltette a kérdést: miként 
lehetséges, hogy az önkor-
mányzatnak nincsenek in-
formációi ezekről az igé-
nyekről? Bodzsár Erzsébet 
a Vektor Rt. és Tocsik Már-
ta elhíresült nevét emleget-
te. Szerinte a felkínált si-
kerdíjas módszer kísértetie-
sen hasonló, és a város mo-
rálisan nem engedheti meg, 
hogy elfogadja. 

Domokos Mária viszont 
azt mondta, máig nem bán-
ta meg, hogy annak idején 
áldását adta a Vektor meg-
bízására, és most sem dönt 
másként. Siket István al-
polgármester arra hívta fel 
a figyelmet, hogy az ÁPV 
Rt. eddig sem volt készsé-
ges az önkormányzati kö-
vete lések te l jes í tésekor , 

ezért célszerű közvetítőt 
bevonni . Suba Rita al-
jegyző pedig azt hangsú-
lyozta , hogy az önkor-
mányzatnak nincs elegendő 
információja az eljárás me-
gindításához, sőt, speciális 
ügyről lévén szó, szakem-
bere sincs. 

Az iroda ügyvezetője, 
Vida Miklós úgy nyilatko-
zott, sokéves, főként fővá-
rosi földhivatalokban és in-
gatlan-nyilvántartásokban 
folytatott kutatómunkával 
jutottak az adatok birtoká-
ba. Több tucat önkormány-
zatot képviseltek már ilyen 
ügyekben sikerrel. 

Búzás Péter polgármes-
ter a vita zárásaként azt 
ajánlotta a képviselők fi-
gyelmébe, gondolják meg, 
hogy az ügy sikerre vitelé-
hez a makói önkormányzat-
nak nincs elegendő infor-
mációja és szakembere. A 
cég becslése szerint a város 
20-30 mil l ióhoz juthat a 
megbízás révén, emellett az 
iroda az ÁPV Rt. visszafi-
zetési követeléseit is csök-
kenteni tudja. 

A tes tü le t végül tíz 
igenlő vokssal, négy tartóz-
kodás és öt nem szavazat 
mel le t t úgy ha tározot t , 
szerződést köt a betéti tár-
sasággal. 

S z a b ó I m r e 

Negyedmi l l i á rd forint-
nál is többért, 2 9 5 millió 
forintért készíti el a mint-
egy kétszázötven kilomé-
ternyi szegedi szennyvíz-
csatorna építéséhez szük-
séges tervdokumentációt 
a S z e g e d i V i z i k ö z m ű 
M ű k ö d t e t ő ( S Z V M ) Rt . 
H á r o m é v v e l eze lő t t a z 
SZVM jelenlegi vezérigaz-
gatója, Nóvák Gyula - az 
a z ó t a m á r m e g s z ű n t -
Városi Vízügy Beruházási 
Kft. (VVB) igazgatójaként 
készíttette el 7 millió 2 0 0 
ezer forintért a tervezett 
h á l ó z a t 8 7 k i l o m é t e r e s 
szakaszának terveit. Érte-
süléseink szerint N ó v á k 
ú g y vé l i , m i v e l a z e lső 
szakaszt is ő terveztette, 
kizárólag neki van joga a 
teljes t e r v d o k u m e n t á c i ó 
e l k é s z í t t e t é s é r e , e z é r t 
k a p t a m e g a m u n k á t 
2 0 0 1 . februárjában az ál-
tala irányított cég. 

Szeged a város és a kör-
nyező települések csatorná-
zásához tavaly novemberben 
8 milliárd 300 millió forint-
nyi ISPA-támogatást nyert 
az Európai Uniótól. A pénz 
a beruházás 50 százalékát 
fedezi, a város további 35 
százalékos céltámogatást re-
mél az államtól. (Az állami 
szerepvállalást egyébként az 
IS PA a 8 milliárd 300 millió 
átutalásának feltételéül szab-
ta.) Ehhez azonban az ön-
kormányzatnak 2001. április 
2-ig be kellett nyújtania az I. 
és a II. ütem engedélyezési 
terveit. Az önkormányzat 
hirdetmény közzététele nél-
küli tárgyalásos közbeszer-
zési eljárás keretében a Nó-

vák Gyula vezette, 100 szá-
zalékban városi tulajdonú 
SZVM Rt.-t bízta meg a ter-
vek elkészítésével. 

Az indoklás szerint azért 
nem nyílt vagy meghívásos 
közbeszerzési eljárást írt ki a 
város, mert — információink 

szerint - Nóvák Gyula úgy 
vélte: szerzői joga keletke-
zett a munka elvégzésére, 
mivel korábban, a VVB Kft. 
ügyvezető igazgatójaként ő 
készíttette el a 87 kilométe-
res, I. szakasz terveit. 

A másik ok: az április 

2-ai határidő miatt nem volt 
lehetőség a szokásos pályáz-
tatás lefolytatására. Mi úgy 
tudjuk, és ez az előbbieknek 
ellentmond, hogy a város ve-
zetése előtt már hónapok óta 
ismert volt a kormány által 
kitűzött határidő. 

A polgármester által felál-
lított bírálóbizottság -
amelynek tagja volt Adám 
Attila, a munkára egyedüli-
ként pályázó SZVM Rt. jogi 
képviselője, Lengyel Györ-
gyi kancellár, Katona Gyula 
és Papp Zoltán önkormány-
zati képviselők és Miskolczi 
Ferenc, a stratégiai iroda 
munkatársa - Nóvák kérésé-
nek megfelelően 295 millió 
forintért az SZVM Rt.-t bíz-
ta meg a munkával a tár-
gyalásos közbeszerzési eljá-
rásban. Eredetileg Kalmár 
Ferencet, az SZVM igazga-
tótanácsának elnökét is a bi-
zottságba delegálták, ám ő a 
pozíciójával összeférhetet-
lennek tartotta a megbízást, 
és elutasította a felkérést. Ér-
tesüléseink szerint az önkor-
mányzatnál most azt terve-
zik, hogy visszahívják az 
igazgatótanácsból, és helyé-
re Dobó László képviselőt 
delegálják. A bírálóbizott-
ságba Kalmár Ferenc helyett 
kijelölt Papp Zoltán egyéb 
elfoglaltságára hivatkozva 
nem jelent meg az ülésen. 

Az SZVM Rt. a városi 
képviselő-testület legutóbbi 
ülésén benyújtotta 2 0 0 1 -
2002-es üzleti tervét, amely-
ben már megtalálható a 295 
milliós megbízás. Az össze-
sen 371 milliós bevétel mel-
lett a kiadási oldalon azon-
ban a tavalyi évhez képest 
meglepő adatok szerepelnek. 
Az akkor tízmillió forintot 
alig meghaladó „szolgáltatás 
igénybevéte le" rovatban 
most 188 millió forint, míg 
az „alvállalkozói teljesíté-
sek" címszó alatt a tavalyi 
kilencmillió helyett hetven-
millió forint áll. Az egyéb 
kiadásokkal együtt a vége-
redmény: a nyolc főt foglal-
koztató cég mindössze 14 
millió forint, adózás előtti 
n y e r e s é g r e s z á m í t . Azaz : a 
295 milliós tervezési bevétel 
gyakorlatilag haszon nélkül 
tűnik el a városi tulajdonú 
SZVM Rt. kasszájából. 

A tét nagy, hiszen ha a 
szegedi csatornázáshoz re-
mélt állami támogatást a 
kormány a tervpályázat sza-
bálytalansága miatt nem adja 
meg, úgy az ISPA sem fogja 
átutalni Szegednek a tavaly 
novemberben odaítélt 8 mil-
liárd 300 millió forintot . 
Márpedig akkor nem épülhet 
ki a csatornarendszer és a 
szennyvíztisztító a városban, 
illetve a környező települé-
seken. 

K é r i B a r n a b á s -
S z a b é C. S z i l á r d 

A szociológus-politikusra emlékeztek Makón 

Védetté vált 
Erdei Ferenc nyughelye 

H a r m i n c é v e h u n y t el M a k ó jeles 
szülötte, Erdei Ferenc. A t u d o m á n y o s 
k ö z é l e t m á i g a h u s z a d i k s z á z a d 
e g y i k l e g n a g y o b b a g r á r k ö z g a z d á -
s z á n a k és szocio lógusának t a r t j a . A 
nevét viselő, e m l é k é t á p o l ó tá rsaság 
t e g n a p ünnepséget rendezet t tisztele-
tére a m a k ó i v á r o s h á z á n . 

Erdei Ferenc szerette városát. Szocioló-
gusként feltérképezte, majd a helyi hagy-
maszövetkezet élére állt. Mindez azt is bi-
zonyítja: nem szobatudós volt. Agrárköz-
gazdászként, gyakorlati kutatásainak nyo-
mán a mezőgazdaság megreformálásáért 
dolgozott. Makón szobor, tér és márvány-
tábla is őrzi emlékét - méltatta a város nagy 
fiát az ülés nyitányaként Siket István alpol-
gármester. Az emléknap ezt követően - Er-
dei szellemiségében - tudományos üléssel 
folytatódott. A tudós kutató fiatal éveiről, 
az indíttatását meghatározó korszakról Pö-
löskei Ferenc akadémikus beszélt. Az Erdei 
nevéhez fűződő, nyugati tanulmányai és ha-
zai vizsgálódásai nyomán megfogalmazott 
magyar agrármodellt Romány Pál egyetemi 
tanár mutatta be, míg Dorogi László tudo-
mányos osztályvezető előadása már a má-
nak szólt: ő a vidékfejlesztés aktuális prob-
lémáiról szólt, különös tekintettel a várható 
uniós csatlakozásra. A társaság elnöke, 

dr.Varga Gyula, a társulás következményeit 
elemezte, kiemelve: fel kell készülnünk a 
közös európai piac agrárversenyére. 

Az emlékülés végén került aláírás arra a 
megállapodásra, amit az Erdei Ferenc Tár-
saság kezdeményezett a névadó nyughelyé-
nek ápolására. Ennek értelmében a család 
sírja a református ótemető első védett sírja 
lesz; az egyházközösség az önkormányzat-
tal közösen vállalja gondozását, a társaság 
pedig a méltó megemlékezések szervezéséi 
A példaértékű szerződést az önkormányzat 
részéről Siket István alpolgármester, a re-
formátus egyházközösség részéről Kéki Im-
re és Konrád Zoltán lelkészek, a társaság 
képviseletében pedig dr.Varga Gyula elnök 
szignálta. 

A Hagymaházban leleplezték azt a már-
ványtáblát, mely a már lebontott régi hagy-
maház faláról került át az újéra. Az előcsar-
nokban rendezett megemlékezésen Siket 
István alpolgármester elmondta, hogy Er-
dei emlékét azért itt hirdeti a legméltóbb 
helyen a tábla, mert a hagymakertészek 
adakozásából épített régi hagymaházban 
dolgozott mint szövetkezeti elnök. A makói 
hagymások sorsát ő már a harmincas évek-
ben egy új típusú szövetkezéssel remélte 
megoldani, ami mai utódainak is példaként 
szolgálhat. 

Sz . I . M . 

Tegnap délután, a rendezvény huszonkettedik órájában 
Vass Edit olvasta a Babonáskönyvet - mellette a szerző: 

Temesi Ferenc. (Fotó: Miskolczi Róbert) 

A Babonáskönyv szólt a Bibliotékában 

Nonstop Temesi 
M u n k a t á r s u n k t ó l 

„Beporzás" címmel rendhagyó prog-
ramot szervezettSzegeden, a Kálvária 
sugárúti Bibliotéka Könyvtár: a Juhász 
Gyula Művelődési Központ versmon-
dó stúdiójának tagjai - Vass Edit, Márt-
ha Attila, Németh János és Máriás Le-
onárd - szerda délutántól 24 órán át 
egyhuzamban felolvasták a Szegedről 
indult jeles író, Temesi Ferenc legújabb 
kötetét, a Babonáskönyvet. Lazításkép-
pen a Gárdián Csellóegyüttes muzsi-

kált és Tóth Gábor adott ízelítőt a Sze-
ged Táncegyüttes műsorából. 

- A Babonáskönyv lassabban ké-
szült, mint a Por; négy éven át írtam, pe-
dig a terjedelme jóval kisebb - mond-
ta a kissé már elgyötört Temesi Ferenc, 
amikor csütörtökön délután, a huszon-
kettedik órában a happeningről kérdez-
tük. - Édesapám emlékének ajánlom, 
mert ő volt az igazi babonás a család-
ban, bár az évek során ez átragadt rám 
is. Azokat a Szeged környékéről szár-

mazó babonákat is felhasználtam a 
könyvben, amelyeket Bálint Sanyi bá-
csi, Kálmány Lajos és a többiek gyűjtöt-
tek össze. Érdekes babonákkal persze 
nemcsak itthon, hanem például Mexi-
kóban is találkoztam, és a barátaim is 
hozták nekem a világ minden tájáról a 
példákat. Szótárszerűen, ábécérendben 
írtam meg a könyvet, nagy meglepetés 
volt számomra, hogy alapjában nem 
sok különbség van például egyes kínai 
és szegedi babonák között. 

M V S Z : péntek 
Budapest (MTI) 

A Magyarok Világszövet-
sége mindhárom régiójának 
csütörtöki budapesti tanács-
kozásán központi téma volt 
a világszövetség ellehetetle-
nülése a költségvetési forrá-
sok megvonása, illetve az el-
nökségi tagságukat felfüg-
gesztők magatartása miatt, 
de okolták a mozaikszerűre 
sikeredett alapszabályt is a 
kialakult krízisért; a rendes 
közgyűlést határozatképte-
lenség miatt péntekre ismét 
összehívták. 


